



Membangun Ekonomi Ummah Menerusi Instrumen Faraid dan Hibah¹

YB Dato' Seri Dr. Ahmad Zahid bin Hamidi
Menteri Di Jabatan Perdana Menteri

Perbincangan mengenai isu-isu berkaitan pelaksanaan faraid dan hibah dalam masyarakat merupakan langkah dan usaha yang baik bagi menyubur dan memperkasa sistem ekonomi dan pengurusan harta berlandaskan Islam.

Pembangunan ekonomi umat Islam melalui instrumen faraid dan hibah merupakan salah satu usaha kerajaan yang berterusan bagi membasmi kemiskinan. Kerajaan sentiasa mencari pendekatan yang praktikal dan konkrit bagi memantapkan sistem ekonomi dan pengurusan harta ummah ke arah menjadikan Malaysia sebagai negara contoh dalam menonjolkan kesyukuran Islam dalam hal ehwal perwarisan, pengurusan dan perancangan harta secara sistematik, adil dan saksama.

Ruang pelaksanaan undang-undang Islam telah ditentukan di dalam Jadual Kesembilan Perlembagaan Persekutuan iaitu undang-undang diri dan undang-undang keluarga bagi orang-orang yang menganut Islam termasuk hukum syarak berhubung dengan perwarisan harta, wasiat, mas kahwin, nafkah, pemberian, pembahagian harta dan amanah dan khairat agama, pelantikan pemegang-pemegang amanah dan perbadanan bagi organisasi mengenai pemberian khairat, yayasan amanah, khairat dan yayasan khairat. Begitu juga berkaitan dengan pentadbiran harta merangkumi perwarisan harta berwasiat dan tidak berwasiat, probet dan surat kuasa mentadbir pusaka dan sebagainya.

Peruntukan undang-undang ini menunjukkan betapa pentingnya undang-undang dan peraturan-peraturan disediakan bagi memastikan





sistem dan aturan hidup manusia berjalan dengan lancar. Ini kerana manusia secara semulajadi hidup bermasyarakat dan saling memerlukan antara satu sama lain bagi meneruskan kehidupan.

Demi menjaga kerukunan hubungan dalam masyarakat, manusia memerlukan kepada suatu sistem perundangan yang sistematik dan unggul bagi menjamin keadilan dan keharmonian. Kedatangan Islam kepada umat manusia merupakan satu rahmat kepada sistem kehidupan. Undang-undang Islam berjaya mengatur kehidupan masyarakat daripada hidup dalam kegelapan dan kezaliman kepada kehidupan yang lebih bermakna dan penuh kasih sayang.

Syariat Islam diturunkan oleh Allah SWT melalui pesuruhNya kepada sekalian umat manusia. Syariat Islam mempunyai objektifnya tersendiri iaitu menjamin lima hak utama manusia iaitu agama, nyawa, akal, keturunan dan harta. Dengan terpeliharanya kesemua hak ini, keadilan dan keharmonian kehidupan manusia di muka bumi akan terjamin.

Harta adalah nikmat dan kurniaan Allah SWT yang diamanahkan kepada manusia. Umat Islam wajib memelihara dan menggunakan harta dengan sebaik-baiknya selaras dengan kehendak Allah SWT. Perbuatan membiarkan harta tanpa diusahakan, membazir, boros serta menyalahgunakan harta adalah dilarang dalam Islam. Kita akan menjadi lebih kluatir sekiranya perkara ini berlaku secara meluas dalam masyarakat kita. Umat Islam akan berhadapan dengan '*opportunity cost*' - sekiranya isu ini gagal diselesaikan dengan cara elok dan tersusun.

Islam membenarkan pemilikan harta secara individu atau berkumpulan namun kebenaran tersebut tidak secara bebas. Syariah mengatur dan mengikat kebebasan manusia dalam penggunaan harta dengan ikatan yang menjamin keselamatan orang lain serta tidak bertentangan dengan kepentingan umum. Segala aktiviti ekonomi yang berbentuk batil adalah diharamkan sebaliknya yang mendatangkan kebaikan, mengeratkan hubungan persaudaraan dan menyemai kasih sayang amat digalakkan dalam Islam.

Menurut Prof. Dr. Yusuf al-Qaradawi, harta bukanlah segala-galanya dalam kehidupan. Orang yang hartanya melimpah-ruah me-





mikul tanggungjawab yang lebih besar dan perhitungan pada hari kiamat juga lebih besar. Ini bertepatan dengan firman Allah SWT dalam surah as-Syu'ara ayat 88-89:

يَوْمَ لَا يَنْفَعُ مَالٌ وَلَا بَنُونَ ﴿٨٨﴾ إِلَّا مَنْ أَتَى اللَّهَ بِقَلْبٍ سَلِيمٍ ﴿٨٩﴾

Terjemahan:

“Hari yang padanya harta benda dan anak-pinak tidak dapat memberikan pertolongan sesuatu apapun, kecuali (harta benda dan anak-pinak) orang-orang yang datang mengadap Allah dengan hati yang selamat sejahtera (dari syirik dan penyakit munafik)”.

Orang yang hatinya selamat sejahtera daripada penyakit-penyakit syirik dan munafik tentulah hartanya dibelanjakan pada jalan kebajikan, memimpin anak-anaknya kepada perkara-perkara yang benar, menggalakkan mereka mengerjakan kebaikan, serta mengharapkan mereka menjadi hamba Allah SWT yang taat setia dan dapat memohon syafa'at bagi kedua ibu bapa.

Begitu juga dengan hadith yang diriwayatkan oleh Tabrani dari Mu'adz bin Jabal :

عن معاذ بن جبل قال : قال رسول الله صلى الله عليه وسلم :
تَزُولُ قَدَمًا عَبْدٌ يَوْمَ الْقِيَامَةِ حَتَّى يَسْأَلَ عَنْ أَرْبَعِ خِصَالٍ عَنْ
عُمُرِهِ فِيمَا أَفْنَاهُ وَعَنْ شَبَابِهِ فِيمَا أَبْلَاهُ وَعَنْ مَالِهِ مِنْ أَيْنَ اكْتَسَبَهُ
وَفِيمَا أَنْفَقَهُ وَعَنْ عِلْمِهِ مَاذَا عَمَلَ فِيهِ «

Terjemahan :

“Pada hari itu manusia akan ditanya tentang 4 perkara: tentang umurnya untuk apa dihabiskan; tentang usia mudanya untuk kegiatan apa dihabiskan; tentang hartanya iaitu dari mana ia mendapatkannya dan ke mana dibelanjakannya; dan tentang ilmunya iaitu bagaimana ia mengamalkannya.”



Harta pada setiap masa menjadi suatu yang amat diperlukan oleh setiap manusia. Sebagai muslim, harta amat diperlukan untuk menyempurnakan rukun Islam yaitu mengeluarkan zakat dan menunaikan haji. Harta juga dicari untuk memenuhi keperluan hidup dan dibelanjakan bagi memenuhi keperluan diri dan ahli keluarga. Sesungguhnya Islam tidak menghalang umatnya memiliki harta tetapi melarang mereka menjadi hamba kepada harta sehingga mengabaikan tanggungjawab yang ditentukan sebagai pemilik dan pemegang amanah Allah SWT.

Islam melihat pembangunan ekonomi dan pengurusan harta sebagai wasilah untuk mencapai kehidupan yang lebih makmur dan sejahtera. Ini dapat difahami dari maksud hadith yang diriwayatkan daripada Abdullah bin Mas'ud r.a. katanya:

عن ابن مسعود رضي الله عنه قال: سمعت النبي صلى الله عليه وسلم يقول: « لا حَسَدَ إِلَّا فِي اثْنَتَيْنِ رَجُلٌ آتَاهُ اللَّهُ مَالًا فَسَلَّطَهُ عَلَيْهِ هَلْكَتَهُ فِي الْحَقِّ وَرَجُلٌ آتَاهُ اللَّهُ الْحِكْمَةَ فَهُوَ يَقْضِي بِهَا وَيَعْلَمُهَا. »

Terjemahan:

“Nabi Muhammad SAW pernah bersabda: “Janganlah ingin menjadi seperti orang lain kecuali seperti dua orang ini. Pertama, orang yang diberi Allah kekayaan melimpah-ruah dan ia membelanjakannya secara benar (di jalan yang adil dan sesuai dengan perintah Allah). Kedua, orang yang diberi Allah hikmah dan ia berperangai sesuai dengannya dan mengajarkannya kepada orang lain.”

Riwayat Bukhari

Setiap tindakan atau perbuatan seseorang pasti ada matlamat atau tujuannya. Tetapi apakah yang ingin kita cari dalam kehidupan ini? Ilmu, wang atau selainnya? Perumpamaan orang yang kaya harta dan menginfakkan hartanya ke jalan Allah SWT adalah seperti benih yang menumbuhkan tujuh butir, pada setiap butir terdapat seratus biji. Hakikatnya, kaya atau miskin akan menguji tahap keimanan seseorang. Tidak semestinya yang kaya lemah imannya dan yang miskin pula kuat



imannya atau sebaliknya. Jika direnung yang manakah yang lebih utama, ilmu atau harta? Tentu sekali ilmu kerana seperti kata Sayidina Ali: *“Ilmu akan menjaga dirimu, sementara harta adalah sebaliknya, (kerana) kamu yang harus menjaganya.”* Namun alangkah baiknya jika kita kaya kedua-duanya. Kaya harta dan kaya ilmu kerana kedua-duanya mampu menaikkan kedudukan kita bukan sahaja di sisi manusia bahkan di sisi Allah SWT iaitu dengan cara memanfaatkan kurniaan Allah itu ke jalan yang diredaiNya.

Pemahaman terhadap tujuan pensyariatian ilmu faraid dan hibah dalam Islam serta pelaksanaannya menurut syariat Islam menerusi pendedahan hasil kajian dan amalan oleh para pengamal undang-undang diharap dapat membuka minda kesedaran masyarakat ke arah menghayatinya dalam kehidupan. Hasil kefahaman dan penghayatan terhadap ilmu pengurusan harta akan menjadikan masyarakat Islam lebih peka terhadap pembangunan ekonomi umat Islam di negara ini. Begitu juga dengan tuntutan agama dalam menjaga harta dan hak-hak manusia lain.

Kerajaan sentiasa menyokong usaha-usaha yang dijalankan ke arah pembangunan umat Islam di Malaysia. Pembangunan modal insan yang sedang dilaksanakan oleh kerajaan adalah sebahagian daripada usaha-usaha ke arah menyiapkan umat Islam di negara ini menjadi umat yang cemerlang rohani dan jasmani menjelang tahun 2020.

Kerajaan dalam usaha mengembalikan undang-undang Islam sebagai undang-undang asas dan utama bagi umat Islam di Malaysia telah meninggikan taraf dan kedudukan Mahkamah Syariah dan membebaskannya daripada gangguan dan campurtangan Mahkamah Sivil. Perkara 121 (1A) Perlembagaan Persekutuan memainkan peranan yang penting dalam menjelaskan bidangkuasa Mahkamah Syariah. Sebelum pindaan Perkara 121 (1A), banyak kes-kes berkaitan undang-undang Islam dibicarakan di Mahkamah Sivil. Ini menyebabkan undang-undang yang terpakai adalah undang-undang sivil dan bukannya undang-undang Islam.

Kes tuntutan berkaitan harta bukanlah suatu kes yang baru. Banyak kes-kes terdahulu yang diputuskan di Mahkamah Sivil melibatkan harta





orang Islam. Sebagai contoh, kes tuntutan harta sepencarian dalam kes *Roberts lwn Umi Kalthom* dan isu tuntutan harta syarikat dalam kes *Ramah binti Taat lwn Laton binti Malim Sultan*. Terdapat juga kes-kes yang telah diputuskan melibatkan pertikaian tuntutan harta waris bukan Islam seperti dalam kes *Re Ismail Rentah dec*. Mahkamah Sivil dalam kes ini telah memutuskan bahawa waris bukan Islam tidak berhak mewarisi harta orang Islam.

Tafsiran terhadap perkataan harta kini semakin meluas. Perkataan “harta” menurut kamus dewan ialah barang-barang yang berharga seperti rumah, tanah, barang-barang kemas dan sebagainya yang d punyai oleh seseorang sama ada syarikat, pertubuhan dan lain-lain. Turut disertakan contoh-contoh seperti harta hibah yang diberi dengan keredaan pemiliknya (sebelum dia meninggal dunia), harta sepencarian iaitu harta benda yang didapati daripada usaha sendiri (bukan dipusakai) dan harta pusaka iaitu harta warisan (harta peninggalan si mati). Hartanah merupakan harta yang terdiri daripada tanah dan rumah. Tafsiran “harta” menurut Akta Pencegahan Rasuah 1997 pula ialah apa-apa jenis harta tanah atau harta alih, termasuk wang, sama ada terletak di Malaysia atau di tempat lain, sama ada ketara atau tak ketara, dan termasuklah sesuatu kepentingan dalam mana-mana harta tanah atau harta alih itu.

Perkembangan masa kini menjadikan urusan pengurusan harta semakin mencabar. Justeru, semua pihak yang terlibat sama ada dalam mengurus harta atau memutuskan kes-kes berkaitan harta umat Islam perlu bersedia dari segi ilmu pengetahuan serta berkeupayaan berijtihad dalam menyelesaikan kes-kes tersebut.

Masyarakat juga hendaklah dididik agar mendekati dan berjinak-jinak dengan ilmu pengurusan harta seperti faraid, hibah, wasiat dan sebagainya agar segala urusan berkaitan pentadbiran harta berjalan lancar seperti yang ditetapkan oleh al-Quran dan al-Sunnah. Islam menganggap harta sebagai anugerah Allah SWT dan menuntut manusia agar berusaha menguruskannya dengan cara yang betul. Firman Allah SWT dalam surah al-Nisa’ ayat 7 :





لِّلرِّجَالِ نَصِيبٌ مِّمَّا تَرَكَ الْوَالِدَانِ وَالْأَقْرَبُونَ وَلِلنِّسَاءِ نَصِيبٌ مِّمَّا تَرَكَ
الْوَالِدَانِ وَالْأَقْرَبُونَ مِمَّا قَلَّ مِنْهُ أَوْ كَثُرَ نَصِيبًا مَّفْرُوضًا ﴿٧﴾

Terjemahan :

“Orang-orang lelaki ada bahagian pusaka daripada peninggalan ibu bapa dan kerabat, dan orang-orang perempuan pula ada bahagian pusaka daripada peninggalan ibu bapa dan kerabat, sama ada sedikit atau banyak daripada harta yang ditinggalkan itu; iaitu bahagian yang telah diwajibkan (dan ditentukan oleh Allah SWT).”

Harta yang dimiliki adalah amanah Allah SWT yang perlu disyukuri dan diurustadbir menurut lunas-lunas Islam. Justeru, harta ini perlu diurus oleh mereka yang berkelayakan, dan diserahkan kepada mereka yang berhak agar amanah Allah SWT ini dimanfaatkan sepenuhnya bukan sahaja oleh individu malah juga masyarakat sekeliling.

Cabaran juga terletak bagaimana hendak memastikan keadilan tertegak kepada semua dan pada masa yang sama mematuhi peraturan yang ditetapkan oleh undang-undang negara. Kegagalan dan kelemahan dalam merancang dan mengurus pengurusan dan pentadbiran harta boleh mengakibatkan pelbagai kesulitan timbul di kalangan waris. Senario ini boleh mengundang kepada keretakan hubungan silaturahim sesama ahli waris. Lebih parah lagi apabila kelemahan ini dikaitkan dengan agama Islam yang suci.

Sebagai kesimpulan, bagi memastikan pengurusan harta orang Islam terus membangun, berkembang dan memenuhi keperluan umat Islam masa kini, kita perlu memperkenalkan produk-produk terkini yang memenuhi kehendak semasa. Kemajuan sains dan teknologi termasuk perkembangan pesat ICT perlulah digembleng sewajarnya bagi membantu mempercepat serta mempermudah urusan manusia. Sebarang kelemahan yang timbul hendaklah diperbaiki. Di samping itu, semua pihak yang terlibat secara langsung dalam pengurusan harta orang Islam perlu sentiasa berusaha bagi mewujudkan penyelesaian yang terbaik untuk faedah semua di samping memastikan pelaksanaannya adalah bertepatan dengan prinsip-prinsip syariah.





Nota hujung

- ¹ Artikel ini merupakan petikan teks ucapan perasmian oleh YB Dato' Seri Dr. Ahmad Zahid bin Hamidi, Menteri Di Jabatan Perdana Menteri ketika merasmikan Konvensyen Faraid dan Hibah Kebangsaan 2008 pada 7 Ogos 2008 bersamaan 5 Sya'aban 1429 bertempat di Dewan Serbaguna Masjid Wilayah Persekutuan, Jalan Duta, Kuala Lumpur.

